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توافقنامه هستهای ژنو زیر ذره بین نمایندگان

آیا نقد امتیاز دادیم نسیه گرفتیم؟
دولت منتقد  های  رسانه  از  بسیاری  درصدی، صدای  غنی سازی 20  توقف  و  گروه 5+1  و  ایران  میان  ای  توافق هسته 

است. آورده  در  کننده  مذاکره  تیم  گرفته شده  تصمیمات  اتخاذ  به  نسبت  را  ،وقانونگذاران 

واکنش ها به منتشرنشدن متن کامل توافقنامه که منجربه کاهش تحریم ها علیه ایران در قبال توقف غنی سازی 20
درصدی شد، از سوی منتقدان به دادو ستدی تشبیه شده که طرف غربی آنرا نقد گرفته اما طرف ایرانی ،نسیه هم دریافت

نکرده است.

در ادامه واکنش ها به توافق نامه هسته ای ژنو ،برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی هیات تخصصی نظارت بر
توافقنامه را در مجلس ،برای بررسی روند مذاکرات هسته ای تشکیل دادند و خواستار توضیحات وزیرامور خارجه یا

معاونین وی در باره متن این توافقنامه که از نظر برخی به مانند توافقنامه ترکمنچای بود شدند.

سخنگو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در نقل قولی ازعباس عراقچی عضو تیم مذاکره کننده هسته ای
گفته ایران هیچ توقف یا برگشت به عقبی را در صنعت هسته ای جز غنی سازی 20 درصدی نپذیرفته و حق غنی سازی

ایران منوط به نظرهیچ قدرتی نیست.

در ادامه اعتراضات نسبت به منتشر نشدن متن توافقنامه از سوی چند نماینده منتقد ،عراقچی با حضور در کمیسیون
امنیت ملی تاکید کرده که تصمیمات پیرامون توافق در سطح عالی کشور هماهنگ می شود و هیچ یک از طرفین

مذاکره، توافقنامه اجرایی را منتشر نکرده اند.

سید حسین نقوی حسینی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی در گفتگو با جام جم آنلاین در پاسخ به اینکه
چرا نمایندگان مجلس که حتی برای مشورت در مذاکرات هسته ای دعوت نشده اند، آنقدر اصرار برای اطلاع از متن این
توافقنامه دارند گفت:بالاخره نمایندگان و کمیسیون امنیت ملی دغدغه هایی درمورد نحوه اجرای توافقنامه دارند اما هر
چند که ممکن است نمایندگان و یا رسانه ها نسبت به مفاد توافقنامه اعتراض داشته باشند ولی اجماع نظام جمهوری

اسلامی این است که به توافق نامه عمل شود.

نقوی حسینی اعتراضات و انتقادات را نشانه دموکراسی در کشور عنوان کرد و گفت:جریانات ،گروه ها ،شخصیت ها و
جناح های سیاسی آزادند نظرات خود را مطرح کنند اما این نکته را باید در نظر بگیرند که چنین تصمیمات کلانی ، نظر



نظام مبنی بر رسیدن به توافق هسته ای است.

ایران یکسری محدودیت را پذیرفته است

وحید احمدی دیگرعضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز در گفتگو با جام جم آنلاین تأکید کرد که
توافق ژنو به مدت شش ماه قرار است میان ایران وغرب صورت گیرد و این فرصت پایه گذار مذاکرات بعدی است.

وی افزود:باید قبول کنیم که ایران یکسری محدودیت ها را پذیرفته و نباید سانتریفیوژهای نسل جدید را بکاربگیرد و یا
غنی سازی 20 درصدی انجام دهد وحتی اورانیوم خودرا باید رقیق کند.

نماینده کنگاور درعین حال یادآورشد که در کنار این محدودیت ها طرف غربی که یک زمان داشتن زنجیره غنی سازی
رابرای ایران نمی پذیرفت، هم اکنون قائل به حق هسته ای ایران شده است.

وی گفت:امروز غرب 19هزار سانتریفیوژ ایران را پذیرفته که این اظهار نظر،توفیقی برای ایران محسوب می شود لذا
برخورد صفر یا صدی منطقی نیست چرا که باید مجموعه حقایق و شرایط را دید وبه نحو مطلوب از آن استفاده کرد.

عضو کمیسیون امنیت ملی با اشاره به اینکه تمام دستاورد هسته ای ایران باید محفوظ بماند تاکید کرد:توافق فعلی
فرصت مناسبی برای غرب است تا اطمینان حاصل کند که ایران به دنبال سلاح هسته ای نیست.

وی گفت:باید پذیرفت که روند مذاکرات مناسب بود اما نباید فریب دشمن را خورد شاید نقدهایی هم باشد اما نباید شرایط
را به گونه  ای کرد که دشمن از آن سواستفاده کند.

نقد امتیاز دادیم ونسیه امتیاز گرفتیم

احمد بخشایشی دیگر عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز با اشاره به اعتراض نمایندگان نسبت به
بی اطلاعی از مذاکرات هسته ای گفت: نمایندگان مجلس به دکتر ظریف رای دادند ولی ایشان به مجلس اطمینان نکرد

و به مانند یک غریبه با مجلس برخورد کرد و مذاکرات را بصورت محرمانه هدایت کرد.

وی در آسیب شناسی این اتفاق گفت:شاید تیم مذاکره کننده این احتمال را می دهد که توافق، در سطح بالایی نیست و
در آینده این قرارداد، شبیه به معاهده فینکن اشتاین یا ترکمنچای می شود.

این استاد دانشگاه افزود:البته باید گفت با این قرارداد احساس ایمنی در ایران بوجود آمد و بازار کالا و دادو ستد باز شد.



نماینده اردستان با اشاره به انتقاد نمایندگان نسبت به این توافقنامه گفت:اولین نقطه ضعف این توافق این است که
هیچکدام از نمایندگان ملت از جزئیات آن خبر نداشته و ندارند و همین امر منجر شد آنها احساس کنند به جای دریافت

اطلاعات از داخل باید نظرات را از آمریکا و اسرائیل دریافت نمایند.

بخشایشی با تاکید براینکه چنین رفتاری تصمیم نظام نیست افزود:تیم مذاکره کننده در پاسخ به نمایندگان و رسانه ها
انفعالی عمل کرد و روشی را برگزید که دولت آنرا انتخاب کرده بود.

وی در پاسخ به اینکه آیا تعدادی از نمایندگان از دولت در مورد نحوه اطلاع رسانی در جریان توافق نامه ژنو معترض
هستند یا اکثریت گفت:اکثر نمایندگان شاکی هستند و این امر را می توان از کارتهای زردی که به کابینه دولت داده می

شود فهمید.

نماینده اردستان درخصوص اینکه آیا توافقنامه،عقب نشینی ایران از مواضع قبلی خود نبود گفت: این را نمی شود گفت،
اما این بحث مربوط به آینده است و درآینده عده ای مورخ از بام تاریخ به این قرارداد نگاه خواهند کرد.

وی افزود:اگر نگاهی به قرارداد فینکن اشتاین ،ترکمنچای یا گلستان بیندازیم شاید این عهدنامه ها در زمان خودش
قرارداد خوبی بوده و مردم از آن احساس آرامش کردند اما بعداً که عده ای از بام تاریخ به آن نگریستند دیدند که این

عهدنامه ها بسیار ننگین بوده ،بنابراین باید قضاوت را به تاریخ سپرد.

بخشایشی تأکید کرد: با همه احترامی که برای دولت قایل هستم باید بگویم در این توافقنامه ،ما نقد امتیاز دادیم و نسیه
امتیاز گرفتیم.

حداد عادل:داوری درباره مذاکرات هسته ای زود است

رئیس فراکسیون اصولگرایان مجلس نیز با اشاره به سخنان برخی نمایندگان در مورد توافقات ژنو تاکید کرد: داوری و
ارزیابی درباره مذاکرات هسته ای بسیار زود است.

حدادعادل افزود: باید قدری زمان بگذرد تا نتیجه گیری کنیم و ببینیم که طرف مقابل به تعهدات خود عمل می کند یا
نه.

وی یادآور شد: من به انجام تعهدات از جانب آمریکا خوشبین نیستم اما این توافقنامه فرصتی مناسب برای تغییر تصویر
چهره آمریکا است.



رئیس فراکسیون اصولگرایان مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نمایندگان مجلس بر روند مذاکرات و توافقنامه نظارت
دارند تاکید کرد: بارها وزیر امور خارجه و معاونین را به مجلس دعوت کرده ایم و سخنان آنها را شنیدیم و این روند

نظارتی همچنان ادامه دارد.

فاطمه امیری - خبرنگار جام جم آنلاین


